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Amb l’estat d’alarma decretat pel
govern espanyol es va obligar
tots els professionals que no eren
essencials a romandre a casa.
Aquests van quedar definits en
una llista en què s’estipulaven
25 categories de feines, entre les
quals, a més de personal mèdic,
s’hi van incloure les que presten
serveis de neteja i les  que atenen
persones grans o infants. 

Què tenen en comú aquestes
feines, a més d’estar dedicades als
altres? Com afirma el darrer in-
forme del col·lectiu d’economis-
tes Espai Zero Vuit, són “activitats
infravalorades i amb remunera-
cions baixes”. Així mateix, des del
grup d’investigació afirmen que
“la pandèmia va fer que la socie-
tat s’adonés de la dependència
que tenim de feines que, o bé es
pressuposen donades sense re-
muneració, o bé pateixen baixa
valoració social i econòmica”.

MOLTA PRECARIETAT
L’explicació econòmica clàssica
sobre per què les feines de cures
són tan precàries té a veure amb
la llei de l’oferta i la demanda.
Aquesta hipòtesi vindria a dir
que, en tractar-se de feines que no
requereixen estudis i en les quals
hi ha moltes persones que s’hi po-
den dedicar, els preus dels salaris
baixen i les condicions empitjoren.

En el cas espanyol, però,
aquesta idea és fàcil de desmun-
tar. Com s’explica, si no, que du-
rant la bombolla econòmica molts
homes que es dedicaven a la
construcció tinguessin bons sous,
quan es tractava d’una professió
per a la qual no calien estudis?

L’Áurea, del sindicat de tre-
balladores de la llar i les cures Sin-
dillar, té clara la resposta: “Les fei-

nes vinculades a la força física es-
tan molt més ben pagades”, afir-
ma. Ella recorda el cas d’una
companya que treballava cuidant
un avi durant 12 hores i que, a més
d’això, cuinava i netejava la casa.
“Les altres 12 hores del dia era un
home qui es feia càrrec de la per-
sona gran, i mentre que ella co-
brava 900 euros, ell en cobrava,
sense cuinar ni netejar, 1.300”, ex-
plica. Quan els dos treballadors
van posar en comú els seus sous,
ell li va dir que era lògic, perquè
ell l’havia de “carregar”.

Tant ella com Espai Zero Vuit
consideren que els motius pels
quals les professions de cures
són feines precàries tenen a veu-
re amb el masclisme que hi ha al
món laboral. “Les feines de cures
haurien de ser remunerades amb
el mateix salari que un directiu,
perquè són les que sustenten la
vida”, diu l’Áurea.

A més, són professions amb
més vulnerabilitat, on hi ha
moltes dones migrants que te-
nen un baix poder de negociació
col·lectiva i on hi ha un “abús

dels contractes temporals i par-
cials i d’un salari mínim insufi-
cient”, afirmen des del col·lectiu.
“En aquestes feines també hi ha
un biaix classista i racista”,
apunta l’Áurea.

De fet, segons els càlculs
d’Espai Zero Vuit, en el cas de les
treballadores domèstiques, el
99% de les persones que s’hi de-
diquen són dones, una de cada
quatre té contractes temporals i
el 65% no tenen una jornada
completa. A més, tal com apun-
ta Espai Zero Vuit,  gairebé la
meitat són migrades. “Aquestes
treballadores s’enfronten a di-
verses situacions de vulnerabi-
litat, com el fet d’encadenar di-
ferents jornades parcials, les
qüestions legals relatives a la
ciutadania i la baixa remunera-
ció”, assenyala el col·lectiu.

Norma Véliz, del col·lectiu
Mujeres Pa’lante, i Sílvia Bofill,
professora d’Antropologia a la
Universitat de Barcelona, apun-
talen la idea quan afirmen que
“actualment es calcula que a Ca-
talunya hi ha aproximadament

47.000 treballadores de la llar de
nacionalitat estrangera, les quals
representen poc més de la meitat
del total de dones que es dediquen
a aquesta activitat”. Les dues in-
vestigadores afegeixen que “la
diferència entre el nombre d’afi-
liades a la Seguretat Social –
35.329– i el d’ocupades en el
sector –47.262–, mostra, per al-
tra banda, un percentatge d’irre-
gularitat de més del 25%”.

Pel que fa a les treballadores
de cures a persones en serveis de
salut, el 93% són dones, el 17%
són migrants, el 24% tenen con-
tractes temporals i el 65% tenen
contractes parcials. Finalment,
en el personal de neteja, el 85% de
les persones que s’hi dediquen
són dones, una de cada cinc és mi-
grant, tres de cada set tenen con-
tractes temporals i set de cada 10
no poden treballar vuit hores.

VULNERABILITAT ALTA
Les dones migrades són les que
pitjor ho tenen. Els casos que re-
lata l’Áurea s’apropen a la defini-
ció d’esclavisme. “Una companya

treballava durant 20 hores per
450 euros a sis zones de casa
seva”, explica. “Hi ha companyes
que porten 10 anys treballant en
una casa i els diuen que no les po-
den regularitzar”, afegeix.

I encara més. Segons Véliz i
Bofill, la situació d’inseguretat
pot conduir a casos d’assetja-
ment. “Determinades condicions
laborals, com ara els casos de
contractes temporals, horaris
nocturns o absència de contracte,
propicien l’assetjament”, diuen
per afegir que “no és casualitat
que les condicions que fan més
propici l’assetjament en aquest
sector són també les que més
l’invisibilitzen”.

L’estudi conclou que el 41% de
les dones enquestades “afirmen
haver estat objecte de grolleries —
insinuacions, proposicions o co-
mentaris de caràcter sexual—, el
28% de tocaments o apropa-
ments excessius —tocaments, fre-
gaments, pessics—, el 10% de de-
mandes de relacions sexuals –sota
pressió o no– i el 10% afirmen que
han abusat sexualment d’elles”.

Essencials però invisibles
» Les treballadores de feines essencials pateixen la precarietat en forma de sous baixos i temporalitat
» Diverses entitats denuncien que són professions que pateixen el masclisme del món laboral

Una imatge d’una protesta de treballadores de l’atenció domiciliària. Foto: ACN

Albert Alexandre
BARCELONÈS NORD
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NLes millors
perles

Un aficionat persegueix Pep Guardiola per demanar-li una
foto. Tots dos van en bici. L’entrenador es pensa que és un

lladre i fuig, accelerant. Al final baixa de la bici amb cara
d’espantat, com dient “no em facis mal”. El vídeo no té preu.

Roben una butaca de la biblioteca de Trinitat Vella 
i apareix al balcó dels veïns. Ho ha explicat una

treballadora de l’equipament a Twitter, amb imatges que no
admeten dubtes: la butaca, taronja, és molt reconeixible.

Una embarassada de Texas circula sola per un carril VAO i,
quan l’enxampen, diu amb convicció que el fill que porta al

ventre és un passatger més, recordant als policies que la llei de
l’avortament s’ha derogat perquè els fetus es consideren vides.

Els responsables d’un aquari del Japó es veuen obligats a
donar un peix més barat als pingüins per l’augment de

preus i els animals s’hi neguen: no obren la boca, giren la
cara i, si finalment accepten ficar-se’l a la boca, l’escupen.

LA FOTOÀlex Recolons/ACN

La lupa

Més llenya al foc, és la guerra. Encara que
aquesta frase no es diu en l’original de
la pel·lícula dels germans Marx, el cert
és que ens resulta molt apropiada per fer

aquest escrit.
Diuen les cròniques que els principals líders d’U-

nides Podem s’han manifestat en contra de les de-
claracions fetes pel president del govern espanyol,
Pedro Sánchez, que ha anunciat, després de celebrar-
se la cimera de l’OTAN a Madrid, que les despeses
militars a Espanya s’incrementaran fins al 2%
abans del 2029.

Com hem escrit moltes vegades, alguns dirigents
polítics s’han entestat a guanyar guerres, però no
acaben d’entendre que les guerres no són la solució
a cap conflicte i sempre són els mateixos els qui les
perden: les classes treballadores.

No és veritat que, si aconseguim viure en pau,
tots i totes serem més feliços? No és cert que, si ens
esforcem i treballem per un món millor, la pau és
possible?

No és vergonyós que l’1% de la població mundial
acapari el 86% de la riquesa, mentre el 50% més po-
bre a penes assoleix el 2%?

Les guerres d’ara i d’abans no ens han demos-
trat que són les responsables de la mort de milions
de persones i de la destrucció de països sencers?

Com diu un bon amic, la guerra torna estúpids
i prepotents els vencedors, mentre que alimenta el
rancor en els vençuts. La pau no neix de la derro-
ta, la humiliació i la submissió, sinó del respecte i
la convivència en la diversitat. 

Els dirigents d’Unides Podem consideren que la
prioritat d’un govern progressista i d’esquerres ha
de ser la despesa social, el més important per evi-
tar l’increment de la pobresa de les classes populars.

El que necessita la gent del nostre país no és des-

tinar recursos a comprar bombes ni avions de
combat. La prioritat ha de ser emprar els diners i la
riquesa que produïm entre tots i totes per protegir-
nos de l’impacte econòmic d’aquesta situació, tal com
va afirmar Ione Belarra, secretària general de Po-
dem i actual ministra de Drets Socials i Agenda
2030, davant del Consell de Coordinació de Podem.

Com assenyala un bon analista, sis dies de des-
pesa militar de l’OTAN finançarien tots els plans hu-
manitaris anuals de l’ONU. I, per demostrar tal afir-
mació, ens posa un exemple amb aquestes dues or-
ganitzacions internacionals. L’ONU, de l’àmbit de
la cooperació i l’acció humanitària, necessitava a l’a-
ny uns 37.000 milions de dòlars per impulsar un

programa anual de suport a 160 milions de perso-
nes vulnerables arreu del món, però tan sols va re-
bre la meitat d’aquesta xifra. En canvi, l’OTAN, de
l’àmbit de la seguretat, va incrementar l’any passat
la despesa militar en quasi 52.000 milions de dò-
lars fins a assolir els 1,16 bilions. Només l’1,6% d’a-
questa quantitat hauria permès a l’ONU acabar de
finançar tot el seu programa humanitari. No és es-
candalós i hipòcrita aquest comportament dels go-
verns dels països occidentals?

Ara, la Coordinadora Estatal de Pensionistes
(COESPE) ha iniciat una campanya en la qual pro-
posa que s’incrementi la despesa en defensa dels ser-
veis públics i els drets socials.

Així que he buscat informació sobre la despesa

d’alguns d’aquests serveis a l’estat espanyol i he des-
cobert que el pagament en pensions se situa per sota
de la mitjana europea. Mentre que la majoria dels
països de la Unió Europea hi van gastar una mitja-
na del 9,5% del seu PIB, Espanya només n’hi va in-
vertir el 8,4%.

El mateix passa en matèria d’educació, on Es-
panya se situa per sota de la majoria dels països i no-
més per davant de Grècia, Irlanda, República Txe-
ca, Luxemburg i Itàlia. I molt lluny d’Àustria o dels
Països Baixos.

Respecte a la despesa sanitària, a la Unió Euro-
pea s’hi destina una mitjana del 7% del PIB, men-
tre que a l’estat espanyol a penes supera el 6%. Això
sí, a Espanya es presumeix de tenir un dels millors
sistemes sanitaris públics del món i, possiblement
per això, les retallades dels governs de dretes s’han
encarnat sobre aquest altre servei fonamental.

I així podríem continuar amb altres despeses es-
sencials per garantir el nostre dret a viure dignament.
Com també podríem parlar dels salaris i de la pre-
carietat laboral. De l’atur, de l’habitatge o de tantes
altres coses que necessitem per ser més humans.

Però no. Hi ha qui pensa que el millor és com-
prar més armes de destrucció massiva, com deia
aquell personatge estrafolari, l’Aznar, que va ser pre-
sident del govern espanyol.

Actualment hi ha al món més de 60 focus de ten-
sió i violència armada i el planeta està sembrat de
bases militars que són una amenaça, no només per
als països veïns, sinó també per als mateixos països
on hi ha aquestes bases.

¿Per què, com deia John Lennon, no li donem
una oportunitat a la pau i abandonem la cursa ar-
mamentista, apostant per un món més just i tole-
rant, on capiguem tots i totes i, així, poder ser més
feliços, sense cap amenaça de guerra?

Sis dies de despesa militar de
l’OTAN finançarien tots els plans
humanitaris anuals de l’ONU

per Pedro Jesús Fernández

Més llenya al foc, és la guerra
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31 detinguts en una macrooperació 
antidroga amb epicentre a Badalona1

2
El bloc del carrer Granada 
de Badalona pot anar a terra

Sense l’ampliació del passeig marítim 
de Montgat fins a l’any vinent

Jo vull ser ministre

Mercats en urgències

El + llegit línianord.cat

3

4

5

A les xarxes

@QuimMonzo: Les cadenes britàniques
de televisió informen de la dimissió de
Boris Johnson amb la sintonia de Benny
Hill de fons.

@Catinformacio: Pedro Sánchez anuncia
una bonificació del 100% en els abona-
ments de Rodalies Renfe entre l’1 de se-
tembre i el 31 de desembre del 2022.

#RenfeGratis

@Pulitologu: M’encanta que hi hagi tot
un sector de gent que vulgui vendre que
Ferreras és una poma podrida en un cistell
ple de pomes periodístiques impecables.

#ElsÀudiosDeVillarejo #GoodbyeBoris

La clau

Em declaro fan número u
de Rosa Olucha. A hores
d’ara, no crec que hi hagi

ningú que no sàpiga qui és (es-
crit així: amb article determi-
nant davant del cognom, perquè
és com s’esmenta els grans).
Quatre pinzellades per als des-
pistats: fa un parell de setmanes
es va viralitzar a Twitter un ví-
deo de l’actor i presentador
Santi Millán cardant amb una
dona que no és la seva parella.
L’Olucha és la dona de Millán,
protagonista involuntària d’a-
questa història i qui ha sabut
capgirar la trama per donar
una lliçó a una Espanya hipò-
crita, en el millor dels casos, o
castrada, en el pitjor.

Després de la viralització del
vídeo, moltes persones es van la-
mentar perquè van entendre
que l’Olucha havia estat víctima
de la infidelitat del seu marit.
Però aquestes persones estaven
equivocades, i així els hi va dir
ella a través de les seves stories
d’Instagram:

“A todos los que me pregun-
táis “¿cómo estás?” o me decís
cosas tipo “lo siento, tienes todo
mi apoyo”, os comento: Yo estoy
bien. Deberíais preguntaros
cómo está él. Es él quien ha su-
frido un ataque a su intimidad,
que, por cierto, es delito. Su in-
timidad. Suya y de nadie más.
No tenéis que sentir pena ni
apoyar a nadie. Yo no soy una
víctima y aquí no hay ni bandos
ni propiedades. Ni él es mío ni
yo soy suya”.

L’Olucha l’encerta quan enfo-
ca el tema, no com una infidelitat
–quin escàndol!–, sinó com el que

és: un delicte. Un delicte contra
la intimitat de l’actor i presen-
tador Santi Millán tipificat al
codi penal. I és tan delictiu di-
fondre el vídeo pel seu caràcter
íntim i privat com la seva redi-
fusió, de manera que els milers
d’usuaris que van participar en
la propagació d’aquest contin-
gut a través de repiular-lo a
Twitter o de compartir-lo a

WhatsApp són còmplices d’un
delicte i podrien ser castigats,
fins i tot, amb penes de presó.

L’Olucha l’encerta quan re-
corda que ningú és propietat de
ningú. La violència contra les
dones continua vigent –tot i
ocupar encara un espai petit als
mitjans de comunicació– i està
apuntalada a la “llei de la pro-
pietat”. Homes de qualsevol
edat i classe social exerceixen la

violència sobre les dones en
nom de l’honor, el desig, la ge-
losia, la prepotència, la supe-
rioritat masculina o qualsevol
altra bajanada. La llei de “la
maté porque era mía”, com
deia la cançó, és encara present.

L’Olucha l’encerta de nou
quan ens demostra que hi ha
molts tipus de família. I ens ex-
plica que la seva, per exemple,
es fonamenta en la llibertat, el
respecte i la tolerància. No to-
tes les parelles tenen la fideli-
tat com a valor suprem. Ans al
contrari, som una societat hi-
pòcrita que, en general, prefe-
reix lluir cornamenta abans
que establir una relació fona-
mentada en la comunicació i
l’honestedat.

Com a l’Olucha, em fa mol-
ta mandra veure que a hores
d’ara el sexe consentit i privat
continua causant escàndols. I
encara em fa més mandra que,
quan es fa públic, la majoria
s’apiada de la dona. No deixa
de ser curiós que ningú es
compadís dels homes d’altres
casos d’intimitat viral, com
ara el de l’expolítica Olvido
Hormigos o el de l’extreballa-
dora d’Iveco. Per no parlar
que les relacions que no es
basen en la fidelitat no només
no es comprenen, sinó que
sovint són objecte de mofa. Tot
això és un signe inconfusible
que el patriarcat ens habita.
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L’Olucha
per Susana Pérez

Els semàfors

La vintena edició de l’Open
Nocturn de Fotografia

Submarina organitzat pel club
de busseig SASBA va servir

perquè els fotògrafs
concursants mostressin les
seves virtuts i per ensenyar a

tothom el fons marí de la ciutat.
pàgina 10SASBA Badalona

El Pla local per la diversitat
sexual, afectiva i de gènere
(LGTBIQ+) de Sant Adrià de

Besòs, que ha estat elaborat per
la Fundació SURT, aportarà les
eines necessàries perquè el
consistori engegui polítiques 
en defensa del col·lectiu.

pàgina 14Fundació SURT

La formació política es va reunir
amb el Consorci del Besòs per
tal d’assegurar que el futur del
recinte de les Tres Xemeneies
respecti els compromisos i les
transformacions socials que

formen part del pacte 
per l’Agenda Besòs.

pàgina 14Guanyem 
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POLICIA4El sindicat majoritari a
la Guàrdia Urbana de Badalona,
SIP-FEPOL, va publicar dissabte
passat un comunicat on denun-
ciava que l’Ajuntament els ha fet
arribar una proposta d’augment
salarial “de zero euros”.

El sindicat explica que el ple
municipal del juny va aprovar
mesures de millora de les con-
dicions laborals. Cap d’elles,
però, tenia a veure amb l’aug-
ment de salaris, sinó amb la mi-
llora dels horaris, l’increment de
dies d’especial festivitat o la re-
baixa anual d’hores de feina:
“Aquestes millores les portem
negociant fa un any i mig amb
l’Ajuntament”, aclareix Raúl Pé-
rez, secretari general del sindicat. 

La indignació del cos policial
va arribar el passat 8 de juliol,
quan van rebre la proposta de
congelació salarial per part del
departament de Recursos Hu-
mans: “L’augment de sou era un
compromís del regidor de segu-
retat ciutadana i de l’alcalde”, diu
Pérez. Segons el secretari gene-
ral del sindicat, el cos està “molt

cremat” i considera que les ne-
gociacions amb el consistori “es-
tan trencades” fins que no hi hagi
un gir: “O l’Ajuntament se’n riu
de nosaltres o és que no volen
signar res abans de l’agost”. 

Pérez afirma que hi ha un dè-
ficit d’uns 70 agents al cos mu-
nicipal de policia. En aquest
sentit, el mateix dia en què el sin-

dicat publicava el comunicat,
quedava oberta la convocatòria
de 21 places vacants d’agents de
la Guàrdia Urbana: “El proble-
ma és que els agents marxen a al-
tres cossos de policia amb un sa-
lari més digne que el nostre”, de-
nuncia Raúl Pérez. L’Ajunta-
ment no ha atès a les preguntes
de LíniaNord sobre el tema.

Flota de vehicles de la policia local. Font: Guàrdia Urbana de Badalona

La Guàrdia Urbana reclama un
augment de sou per als agents

Carrer Granda | Detingut i en llibertat el presumpte estafador
El presumpte estafador dels veïns de l’edifici del carrer Granada en estat ruïnós, que va
endur-se 24.000 euros, va ser detingut (i posat en llibertat) per haver intentat estafar 

altres veïns amb problemes similars, segons va avançar el Diari de Badalona.

Operatiu antidroga amb
Sant Roc com a epicentre

SUCCESSOS4Els Mossos d'Es-
quadra van detenir 31 persones
en un macro operatiu contra el
tràfic de drogues i el blanqueig
de capitals durant la matinada
de dilluns. El dispositiu policial
va efectuar un total de 26 en-
trades, repartides entre Badalo-
na, Sant Adrià de Besòs, Barce-
lona, el Vendrell i Cubelles.

L'epicentre del dispositiu po-
licial, i la zona des d’on els nar-
cotraficants operaven “princi-
palment”, era el barri de Sant
Roc, segons va informar el cos de
Mossos d’Esquadra. 

L'operació policial la va li-
derar la Divisió d'Investigació
Criminal dels Mossos i hi van
participar 450 efectius de dife-
rents unitats de la policia cata-
lana, a més de dos helicòpters de
suport. Molts veïns de la zona es
van sorprendre amb el soroll
que els dos helicòpters eme-
tien a les 5 de la matinada, hora
en què va començar l’operatiu
policial. El grup criminal està
implicat en un delicte contra la
salut pública i un altre de blan-
queig de capitals. El cas resta en-
cara sota secret d'actuacions.

Imatge d’arxiu d’un operatiu antidroga a Badalona. Foto: Ajuntament
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Vint anys fotografiant 
el fons marí de la ciutat

FOTOGRAFIA4El club de bus-
seig SASBA va organitzar el dar-
rer cap de setmana la vintena
edició de l’Open Nocturn de Fo-
tografia Submarina. 

Hi van participar vint fotò-
grafs en dues categories, la de cà-
mera reflex i la de càmera com-
pacta. Els concursants es van
capbussar a les 22 hores de di-
vendres i van tenir temps fins a
la mitjanit per fer les fotografies.
La immersió es va dur a terme
sense cap incidència.

Poc abans de capbussar-se,
els fotògrafs havien conegut la te-
màtica obligatòria del certamen:
una rajada, fos en part o sence-
ra, havia de ser la protagonista
de la primera de la sèrie de sis fo-
tografies que els concursants
havien de presentar al jurat. Va
ser durant el sopar de cloenda de

dissabte quan es van donar a co-
nèixer els guanyadors de cada
categoria. En càmera compacta,
Carlos Lado es va endur el pre-
mi, i en càmera rèflex, el gua-
nyador va ser Marc Casanovas.
“Vaig començar a competir amb
el SASBA i li tinc una estima es-
pecial. Si m’havia de presentar a
algun concurs presencial, havia
de ser al SASBA”, diu el fotògraf. 

Casanovas assegura que no
va ser fàcil trobar la rajada:
“Aquella nit hi havia més mar de
fons del normal, i la rajada viu a
poca fondària, que és a on més
afecta la mar de fons”. En tot cas,
Casanovas avisa que les dificul-
tats no responen només a trobar
rajades: “Es nota que any rere
any les espècies van de baixa, de
cavallets fa temps que no en ve-
iem”, adverteix Casanovas.

URBANISME4Després de les
darreres quatre reunions entre
entitats, l’Associació de Veïns
del Centre i l’Ajuntament, el fu-
tur de l’antiga fàbrica de balan-
ces Mobba continua a l’aire.

El primer dels obstacles rau
en la falta de consens entre la
ciutadania sobre què s’ha de fer
a la zona en qüestió. Mentre la
Plataforma Parc de la Mobba in-
sisteix en l’enderrocament del re-
cinte per fer-hi una gran zona
verda, la Plataforma Salvem la
Mobba es decanta per combinar
una gran plaça oberta amb la
conservació de part del recinte
per acabar reconvertint-lo en
una fàbrica de creació.

Per a Jordi Ballesteros, de
Salvem la Mobba, les reunions
amb l’Ajuntament a penes han
servit “per aconseguir fer-nos
seure a la mateixa taula a veïns
amb opinions diferents sobre el
futur de la Mobba”. 

La Plataforma Parc de la
Mobba, per la seva banda, va pu-
blicar un manifest en què asse-
gura que les reunions han servit
per fer palesa “la politització de
la Plataforma Salvem la Mobba”.
Asseguren que les persones que
han representat Salvem la Mob-
ba en aquestes reunions ho han
fet “des d’una posició de força”,

ja que havien ocupat represen-
tació política a la ciutat amb
anterioritat i això els aporta
“connexions més que evidents
amb els poders fàctics locals”. 

Més enllà dels retrets, el se-
gon obstacle per esvair el futur
del recinte estava als jutjats.
Salvem la Mobba va recórrer a la
justícia per aturar, o si més no,
posposar, l’enderrocament.
“Vam presentar mesures caute-
lars per aturar-lo, el jutge les va
acceptar, però per mantenir la
suspensió cal pagar 50.000 eu-
ros d’aval, cosa que no farem”,

explica Ballesteros. Qüestionat al
respecte per LíniaNord, l’Ajun-
tament no ha facilitat cap res-
posta. “Malgrat les reunions, no
tenim clar què pensa l’Ajunta-
ment, i aquest és el nostre dra-
ma”, assegura Jordi Ballesteros
des de Salvem la Mobba. 

Al seu comunicat, la Plata-
forma Parc de la Mobba, descriu
com a “pur teatre” el diàleg pro-
posat pel consistori i li demana
“no repetir els errors del passat”.
Mentrestant, i amb l’agost a to-
car, el futur de la Mobba serà una
incògnita durant un temps més.

Imatge de l’antiga fàbrica de balances Mobba. Foto: LíniaNord

El futur de la Mobba, entre 
la incògnita i la polèmica

Una de les imatges preses durant la immersió. Foto: Marc Casanovas
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350 persones visiten cada dia
la renovada biblioteca central
EQUIPAMENTS4Bona acollida
de la reobertura de la biblioteca
central, després de gairebé un
any tancada per les obres de
climatització de tot l’edifici. El
passat dijous 7 de juliol, l’equi-
pament va reobrir amb una jor-
nada amb activitats familiars a
la qual van assistir unes 700 per-
sones, informa la directora del
centre, Laia Ventura.

Una de les novetats que s’han
trobat els visitants és el nou sis-
tema de préstec per radiofre-
qüència, que ja funciona des de
fa temps a la biblioteca del Fon-

do. Ja no cal passar per la taula
de préstec per endur-se un llibre
o un disc, ara només caldrà pas-
sar el codi de barres pel lector de
radiofreqüència i ja quedarà re-
gistrat el préstec.

També ha variat la distribu-
ció dels espais, que ara respec-
ta millor els usos dels veïns, as-
segurant el silenci a les zones de
lectura, separant-les de les zones
per escoltar música: “La nova
distribució d'espais, lligada al
servei de préstec per radiofre-
qüència, té bona acceptació”,
assegura Ventura.

HABITATGE4La Plataforma Sal-
vem el Barri Antic de Gramenet
va obrir El Periódicodel dia 6 de
juliol i va descobrir, a la secció
d’anuncis oficials, que el Pri-
mer Tinent d’Alcaldessa, Esteve
Serrano, havia aprovat l’ender-
roc de les finques 6, 8 i 10 del
carrer Josep Pedragosa i Ba-
nús: “Els enderrocs serviran per
construir un bloc de cinc plantes
i això és un error. Col·locar-lo
precisament en aquest carrer
és una barbaritat”, opina Anto-
ni Sancho, membre de la Plata-
forma, que va publicar un co-
municat en contra de l’enderroc.

Aquests veïns demanen més
comunicació amb el consistori i
critiquen la construcció de nous
pisos: “La població està baixant
i no necessitem construir més
habitatges mentre hi ha uns
2.700 pisos buits a la ciutat”. Per
la seva banda, el Regidor d’Ur-
banisme i Primer Tinent d’Al-
caldessa, Esteve Serrano, recor-
da que els pisos que s’aixecaran
“hauran de ser per a habitatge
públic” i que els edificis afectats

“no tenen cap tipus d’interès
patrimonial”. Una de les fin-
ques es troba ocupada per un
grup de joves, fet que podria en-
darrerir-ne l’enderroc.

Mentrestant, a prop d’allà,
continua la construcció del gran
bloc de pisos de la promotora
Culmia, que acabarà aixecant 13
plantes. Per a Sancho, de la Pla-

taforma Salvem el Barri Antic,
“la prioritat hauria de ser resol-
dre el problema dels espais verds
a la ciutat”. Serrano, des de la
Regidoria d’Urbanisme, subrat-
lla que la construcció del gran
bloc permetrà obrir el passeig de
l’Església i que els carrers del
centre seran urbanitzats per do-
nar preferència al vianant.

Una de les finques que s’enderrocarà. Foto: Plataforma Salvem el Barri Antic

Oposició veïnal a l’enderroc 
de dues finques al casc antic

Imatge de l’exterior de la biblioteca. Foto: Ajuntament

Hospital Esperit Sant | Donació a Open Arms
La Fundació Hospital de l’Esperit Sant va entregar dijous passat caixes amb fàrmacs i

material sanitari a l’ONG Open Arms. Són benes, xeringues, mascaretes, fèrules,
apòsits, bates i pijames. Tot plegat, per ajudar l’entitat en la seva tasca de salvament.
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DIVERSITAT SEXUAL4La Bi-
blioteca de Sant Adrià va acollir
dilluns la presentació del Pla
local per la diversitat sexual,
afectiva i de gènere (LGTBIQ+).
Hi van assistir l’alcaldessa Filo
Cañete, la regidora de Políti-
ques d’Igualtat, Rosi Villalonga,
i l’autora del pla, Mireia Cots, de
l’entitat d’acció social SURT. “El
Pla és un punt de partida, ha de
servir per tenir detectades les ne-
cessitats i per establir les estra-
tègies que possibilitin polítiques
transversals en defensa dels
drets del col·lectiu LGTBIQ+”,
explica Cots.

L’objectiu general del pla,
tal com informa l’Ajuntament, és
“definir un conjunt integrat i
sistemàtic de polítiques públi-
ques per promoure la igualtat i
la no discriminació de les per-
sones LGTBIQ+”. 

L’estratègia és el resultat de
nou mesos de feina conjunta de
l’entitat SURT, el consistori, els
Mossos d’Esquadra, els CAP i els
mateixos veïns. Es va fer una dia-
gnosi de la situació a Sant Adrià

en set àmbits, i se’n van extreu-
re les conclusions.

En general, l’autora del pla,
Mireia Cots, comenta que la vo-
luntat política i social és positi-
va, “però falten eines i recursos
per anar més enllà i fer aterrar
els problemes per establir les so-
lucions”. Les necessitats més
destacables tenen a veure amb la

creació de protocols antiassat-
jament en entitats esportives,
l’extensió dels actes en defensa
del col·lectiu més enllà de les da-
tes assenyalades, o el reforça-
ment dels canals de participació
política del col·lectiu LGTIBQ+.
“S’ha d’aconseguir que les per-
sones del col·lectiu facin xarxa a
Sant Adrià”, diu Cots.

Imatge de la darrera rua del Pride a Barcelona. Foto: ACN/Natàlia Segura

Més eines per a la defensa 
del col·lectiu LGTBIQ+

Campus Diagonal-Besòs de la UPC | Nou edifici de recerca
El vicepresident i conseller de Polítiques Digitals i de Territori, Jordi Puigneró, va

presentar ahir dimecres el projecte de l’edifici D del Campus Diagonal-Besòs de la UPC.
“Posarà Catalunya en el mapa referencial en energia sostenible”, va dir l’alcaldessa. 

Guanyem vol compromís del
Govern amb l’Agenda Besòs

TRES XEMENEIES4Dilluns es va
celebrar una reunió entre Gua-
nyem i el Consorci del Besòs
per tractar de desbloquejar l’in-
grés de la Generalitat a l’ens. 

L’entrada està frenada des
que el PP i Guanyem es van abs-
tenir al darrer ple municipal de
Badalona. Precisament, l’orga-
nització municipalista justifica la
seva abstenció perquè les modi-
ficacions del text de l’Estatut del

Consorci “només responen als in-
teressos de la Generalitat res-
pecte al Pla Director Urbanístic
de les Tres Xemeneies”.  

Des de Guanyem exigeixen
que el Govern es comprometi
amb la transformació social de
tota la zona, més enllà del pro-
jecte urbanístic, tal com va que-
dar establert en el pacte firmat
en el seu moment en el marc de
l’Agenda Besòs.

Enllestit el carril bici 
del Pont dels Passadors

MOBILITAT4El vicepresident
de Mobilitat, Transport i Soste-
nibilitat de l'AMB, Antoni Po-
veda, i l’alcaldessa Filo Cañete in-
auguraran demà al matí el nou
carril bici construït al comença-
ment del Pont dels Passadors.
L’acte tindrà lloc a les 11 del matí
a l’Arc de Sant Adrià amb el car-
rer del Tibidabo.

Des de l’AMB expliquen que
es tracta d’un tram de carril bici
“estratègic per a la mobilitat en

bicicleta a la metròpolis de Bar-
celona”. La nova infraestructu-
ra ha estat finançada amb fons
europeus i forma part de la xar-
xa pedalable metropolitana Bi-
civia, que és una de les principals
connexions metropolitanes per
facilitar la circulació en bicicle-
ta, de forma ràpida i segura,
entre el Barcelonès Nord i Bar-
celona. I, en un futur, quan la
xarxa Bicivia estigui completada,
amb el Baix Llobregat.
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Ajuts per a l’escolarització
pública i privada dels infants
MONTGAT4L’Ajuntament ha
obert una nova convocatòria
d’ajudes escolars adreçada a fa-
mílies amb infants de 0 a 3 anys
i a les AMPES dels centres edu-
catius públics de Montgat.

El termini de presentacions
romandrà obert fins al pròxim  3
d’agost. El consistori busca, amb
aquestes ajudes, fomentar l’e-
quitat i la conciliació de les fa-
mílies dels infants, facilitant-
los els diners necessaris per ga-
rantir l’escolarització i el servei
de menjador. Les línies de sub-
vencions disponibles són tres.

Primer, ajuts per al foment de
l’escolarització d’infants de 0 a 2
anys a centres privats o concer-
tats, aquí s’hi destinaran 6.000
euros. En segon lloc, per al men-
jador dels infants d’escoles bres-
sol, s’hi destinaran 7.500 euros.
Finalment, les subvencions per
a projectes gestionats per les
AMPA dels centres públics de la
vil·la per al curs 2022-2023,
que rebran un total de 33.000
euros. Les sol·licituds es trami-
ten a l’Oficina d’Atenció a la
Ciutadania o al portal de tràmits
municipal montgat.cat.

TIANA4L’Ajuntament va anun-
ciar dilluns la creació de 42 no-
ves places d’aparcament. Esta-
ran ubicades a l’inici del camí
Dalt d’Alella, a l’altura del carrer
Edith Llauradó. 

La proposta mira de dotar el
poble de més espai per als via-
nants, afavorir l’accessibilitat,
potenciar el comerç i pacificar el
trànsit. La inversió serà de
110.000 euros. 

L’actual camí Dalt d’Alella
s’haurà de modificar per tal de
fer-hi els aparcaments als dos
costats del carrer. El vial passa-
rà a tenir un límit de velocitat de
30 quilòmetres per hora i es
mantindran els arbres més con-
solidats de la zona. 

El resultat final serà una vo-
rera amb trams per a aparca-
ment i trams amb arbrat, a més
d’un nou estacionament per a
motocicletes. El consistori ex-
plica que ara comencen els 30
dies d’exposició pública i calcu-
la que cap al setembre es podrà
començar amb el tràmit d’adju-
dicació dels treballs. Les obres es

faran durant aquest any i dura-
ran al voltant de tres mesos.
Tal com afirma l’alcalde Isaac
Salvatierra, l’objectiu és “fo-
mentar els desplaçaments a peu
i millorar el confort i la segure-
tat dels vianants”.

PACIFICACIÓ DEL CENTRE
La instal·lació dels nous apar-
caments queda emmarcada
dins la prova pilot de pacifica-
ció del trànsit als pròxims car-

rers de Sant Cebrià, Lola An-
glada i Centre, que s’ha ampliat
a tots els caps de setmana de ju-
liol. Els aparcaments del camí
Dalt d’Alella hauran de servir
per resoldre la necessitat d’aug-
mentar el nombre de places
públiques d’aparcament i, de
retruc, hauran de permetre evi-
tar la circulació de vehicles de
motor  que només busquen a
on estacionar per dirigir-se al
centre de la vila.

Tiana vol pacificar més el centre. Foto: Ajuntament

Tiana tindrà 42 aparcaments
nous a tocar del centre

L’escola bressol Els Montgatets en una imatge d’arxiu. Foto: Els Montgatets

Tiana | Enxampen dos lladres 
Dos Mossos d'Esquadra fora de servei, amb l’ajuda de la Policia Local, van detenir el 8
de juliol dues persones per una temptativa de robatori amb força abans que entressin a
una casa. Van passar a disposició judicial i van acabar quedant en llibertat amb càrrecs.
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Esports

Un bolígraf, una llibreta i els seus
pensaments. "Escriure era la
meva manera de treure tot el que
em passava pel cap. Ningú m'ha-
via obligat a ser allà, jugava mi-
nuts, tenia amigues i ho estava
aprovant tot, però sentia que
no em trobava a mi mateixa i
potser per això les companyes no
m'entenien. Encara ara no he
descobert els perquès", confes-
sa Nora Galve (l'Hospitalet de
Llobregat, 2001). Viatja als seus
vuit mesos a l'Appalachian Sta-
te University, on va aterrar per
estudiar i jugar a bàsquet a
l'NCAA estatunidenca.

"Per a mi el compromís és
sagrat i vaig fer tot el possible
per estar bé i adaptar-me... Fins
que vaig enfonsar-me i vaig ha-
ver de tornar per no fer-me més
mal. Si ara repassés aquell dia-
ri, segur que ploraria", exposa
Galve, que va deixar llegir aque-
lles reflexions als pares, el Car-
les i la Carolina, "perquè m'en-
tenguessin una mica més. Sem-
pre m'han donat suport". Fins a
les últimes setmanes no els va
dir que volia tornar perquè de-
sitjava continuar intentant-ho.

Mai té excuses i desprèn
una força i un somriure conta-
giosos. Es nota que aquesta es-
tudiant d'Educació Primària se
centra a lluitar pel que vol i no
hi ha res que estimi tant com el
bàsquet. Ho fa encara més des-
prés de tres operacions de ge-
noll. La primera, al dret, per una
distensió del lligament creuat.

Les altres dues, a l'esquerre:
ruptura del lligament lateral i
ruptura del lligament creuat.

"Mai he pensat a retirar-me,
per molt que aquesta tercera le-
sió hagi estat horrible, sobretot
al principi. Volia fer un gran any
i només vaig poder jugar quatre
partits. Em vaig trencar contra
el Celta i des del primer segon
sabia que era el lligament", as-
segura l'escorta, que aquest curs
ha jugat al Lima Horta Bàs-
quet, de Lliga Femenina Cha-
llenge. No hi continuarà.

UN PLAER I NO UN SACRIFICI
"Ara ja puc córrer i tirar, fer al-
guna acció... Em queden tres
mesos per recuperar-me. Ne-
cessito temps per agafar ritme i
posar-me forta", comenta l'hos-
pitalenca, del barri del Centre,
que acaba de finalitzar una nova
sessió amb el fisioterapeuta: "Per
a mi això no és un sacrifici. És un
requisit per tornar a fer el que
m'agrada. Així que, més aviat, és
un plaer". Els cops l'han ajudat a
conèixer-se molt més, ser molt
forta mentalment, madurar i
gestionar millor les emocions.

Disciplinada, autocrítica i
molt exigent, Galve necessita a
vegades que algú l'aturi. "És un
dels meus defectes. Si no em di-
uen prou, jo sempre faria el
màxim i cal saber dosificar la
teva energia. Costa, i tant que
costa assumir que no pots anar
al ritme de sempre. Quan et le-
siones, has de tenir molta pa-
ciència. És un procés lent i la llui-
ta mental, molt dura", reconeix.

L'entrevistada va escriure els
seus primers relats al seu esport
favorit amb 5 anys i en un equip

mixt del Casino Hospitalet. El
curs següent va marxar a l'Hos-
pitalet Centre: "Era molt petita
i no em podia imaginar que ar-
ribaria on he arribat. M'ho pas-
sava molt bé amb les amistats".
Més tard, al CB Cornellà va
aprendre "a jugar a bàsquet i a
més bon nivell" i la van trucar
per primer cop de la selecció ca-
talana. Allà va conèixer l’Helena
Briegas, la primera entrenadora
amb qui va tenir molta confian-
ça i per qui porta el número 14 al
dorsal: "M'entenia molt bé amb
l'Helena. Sabia com ajudar-me.
'Nora, calma't una mica...', em
demanava a vegades. De petita
em sobrava ímpetu a la pista",
confessa. Una seguretat que no
ha perdut amb els anys ni els en-
trebancs: "És veritat, quan jugo
tinc les idees clares i faig el que
crec correcte".

Realment no sorprèn com es
va prendre el seu debut a Lliga

Femenina, a l'Open Day de Tor-
rejón de Ardoz de 2018, amb el
Bàsquet Femení Sant Adrià i
contra el Gernika: "Abans i des-
prés del partit tenia moltes emo-
cions, però no volia despistar-
me i em vaig prendre el matx
com un més de l'esport que
sempre he practicat".

Glòria Estopà va ser qui li va
donar l'oportunitat de pujar
amb el primer equip i la idea és
que només jugués i s'entrenés
amb el sènior fins al febrer o el
març, quan s'havia de centrar
en el júnior. El pla no es va
complir perquè la jugadora es
va lesionar. Estopà i Dani José
són els entrenadors "amb qui
més m'he entès i més m'han
ajudat durant la meva carrera".

A José el va tenir també al
Bàsquet Femení Sant Adrià,
en aquest cas a infantil i a jú-
nior, i al seu últim any al club
on va tornar després de l'ex-

periència als Estats Units. La
segona lesió li va impedir jugar
a l'equip que aleshores entre-
nava César Aneas. El curs se-
güent, el 2020-2021, va ser
d'alliberació de Galve. Potser
una de les temporades en què
més ha gaudit.

Tornar a coincidir amb Dani
José i Núria Checa, amb qui ha-
via crescut a la pedrera, va ser
"molt especial". "Érem un equip
molt jove que va fer un excel·lent
paper", recorda. L'equip es va
quedar a un triomf de jugar les
semifinals de la fase d'ascens a
Lliga Femenina de Leganés.
També la van tornar a trucar de
la selecció espanyola sots 20. Va
ser el seu "retrobament" amb el
bàsquet. Amb la selecció cata-
lana ha guanyat quatre cam-
pionats d'Espanya (un infantil,
un cadet i dos júniors) i amb el
Bàsquet Femení Sant Adrià tres
campionats estatals de clubs
(infantil, cadet i júnior) i quatre
de Catalunya (preinfantil, in-
fantil, cadet i júnior).

L’AVI EMILIO
"Mon pare, en Carles, assegura
que m'assemblo molt jugant a
l'avi Emilio", confessa. L'avi
Emilio Galve va jugar, entre
altres equips, al Laietà i al Bar-
ça, va ser company d'Eduardo
Kucharski i serà sempre una
font d'inspiració per a la seva
neta. "'Nora, m'agradaria que
estimis el bàsquet com ho he fet
jo i que juguis tota la vida', em
va demanar a l'hospital. Jo era
molt petita i ho recordo com si
hagués passat ara", explica,
emocionada. Emilio, la Nora no
deixa de fer-te cas.

Toni Delgado
SANT ADRIÀ

NoraGalve té les idees clares
» L’exjugadora del Bàsquet Femení Sant Adrià s’estima encara més el bàsquet després de 3 operacions 
» “Glòria Estopà i Dani José són els entrenadors amb qui més m’he entès i més m’han ajudat”, confessa

Galve, amb la samarreta del Laietà de l’avi Emilio. Foto: Cristina Rovira

Poliesportiu |Garcia, campió de Catalunya de Triatló de Distància Olímpica
El triatleta badaloní Jordi Garcia s'ha proclamat guanyador del Campionat de Catalunya Absolut 

de Triatló Distància Olímpica, disputat al TriTrour de Pont de Suert, amb un temps d'1:47:22. Els seus 
pròxims objectius seran la Copa d'Europa Premium, a Hongria, i la Copa del Món de Pontevedra.
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Un projecte que aborda la figura de Ro-
bert Capa des d’una òptica de ficció. La
trama repassa els fets més rellevants dels
fotoreporters de guerra Gerta Pohorylle
i Endre Ernö Friedman (creadors del
pseudònim R.C.) i també porta a debat
com ha canviat la concepció d’aquestes
figures amb el pas del temps.

A la Sala Flyhard de Barcelona.

Teatre

Negatius
Sílvia Navarro

El grup de “rap combatiu” (així es defi-
neixen) Cala Bera ha publicat aquest mes
de juliol el seu segon àlbum de llarga du-
rada. Dos anys després de Volum 1 (Flu-
fi Records, 2020), els del Penedès tornen
amb Això no para (Flufi Records, 2022),
un disc que recull set cançons en cata-
là. Entre aquests nous temes destaca una
col·laboració amb el DJ Plan B: Lliçons. 

Música

Un repàs per la vida i l’obra d’Elvis Pres-
ley (Austin Butler) a partir de la seva re-
lació amb el coronel Tom Parker (Tom
Hanks), el seu enigmàtic mànager. La
pel·lícula explica des de l’ascens del mí-
tic cantant fins al seu èxit sense prece-
dents, en un context de canvis als Estats
Units. I, enmig de tot plegat, hi ha Pris-
cilla Presley (Olivia De Jonge).

Pelis i sèries

Elvis
Baz Luhrmann

Això no para
Cala Bera

Sardines & Rumba
La Caseta del Migdia de Montjuïc torna a acollir aquest
estiu la proposta Sardines & Rumba. Des del 13 de juliol
i fins al 31 d’agost, aquest espai barceloní serà l’escenari
dels concerts de rumba del grup Arrels de Gràcia, que el
públic podrà gaudir mentre tasta les millors sardines a la
brasa. Les nits de dimecres, doncs, es convertiran en les
millors de la setmana. A més, com que l’activitat comen-
çarà a les vuit del vespre (i s’allargarà fins a la una de la
matinada), els assistents podran veure la posta de sol

amb una de les millors vistes de la ciutat.

“Em retiro”, deia fa uns dies Rigoberta Bandini a
La Resistencia de Movistar+. “Em retiro una estona
llarga”, matisava tot seguit, deixant una mica més
tranquils el presentador, el públic i tots els fans.
L’anunci de Paula Ribó (Barcelona, 1990), així es
diu en realitat, arriba de forma inesperada, des-
prés d’haver viscut l’any més intens de la seva
carrera, com a mínim a nivell mediàtic. La seva

participació al Benidorm Fest, el festival de prese-
lecció d’Eurovisió, la va acabar de catapultar a la
fama i de consolidar un èxit que s’havia comen-

çat a cuinar el 2020, amb la cançó In Spain we call
it soledad. Ara, l’artista ha detallat a Instagram

que publicarà “una cosa rodona” i farà el final de
gira durant la tardor, i que, després, se n’anirà “a

viure a sota d’un cocoter per crear més cançons”.
D’altra banda, acaba de publicar Así bailaba
amb Amaia Romero. Un hit més a la llista.

R I G O B E R T A  B A N D I N IQUI ÉS?
ÉS FAMOSA PER...

A LES XARXES...

Ser una de les noves cantants de moda
El Benidorm Fest la va acabar de catapultar a la fama

Famosos

Anunciar una retirada temporal
“Em retiro una estona llarga”, ha dit a ‘La Resistencia’

Desconcert
Titulars i declaracions fora de context han confós els fans

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

1933. Thomas Mann i la seva dona aban-
donen Alemanya anticipant l’horror del na-
zisme. Ell és l’escriptor més famós del seu
temps, però quins secrets oculta? El Mag
explica la història d’un home imperfecte
i ambivalent. L’home que amb l’esclat de
la Primera Guerra Mundial va situar-se al
costat fosc de la història. El pare de sis fills
que va amagar la seva homosexualitat.

Llibres

El Mag
Colm Tóibín

| Yurukill
T’han acusat d’un crim terrible i et trobes en un parc ple d’atraccions que
amenacen la teva vida. Busca la manera de sobreviure a PS 4 i 5 i Switch.
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

MASSA SUCRE

Tot i que són molt refrescants, els gelats no alleugen la set,
sinó que tenen l’efecte contrari: la incrementen

INGREDIENTS

FAN VENIR SET

IOGURTS GELATS

E S T I L S  D E  V I D A

i ALIMENTACIÓ

Amb aquesta calor, a qui no li ve de gust un gelat? Tan re-
frescant, tan dolç... A més, n’hi ha de tots els gustos, mi-
des, colors i olors, així que és fàcil trobar el “teu” gelat.

Però, com en tot a la vida, no se’n pot abusar. Ara que som a l’è-
poca de l’any en què, per raons òbvies, es consumeixen més ge-
lats, la Universitat Oberta de Catalunya (UOC) recorda alguns as-
pectes no tan dolços dels gelats i ens proposa alternatives.

Les expertes Mariona Bolfegó i Montserrat Rabassa, profes-
sores col·laboradores dels Estudis de Ciències de la Salut de la
UOC, expliquen que els gelats a base d’aigua, de llet o de nata
tenen molt sucre, “com a mínim un 20% o un 30% del pes total”.
A més, tot i que són refrescants, no alleugen la set, sinó al con-
trari: la incrementen. A l’hora de triar un gelat (perquè difícil-
ment hi podrem renunciar del tot), hem de tenir en compte que
“com menys ingredients, millor”; és a dir, hem d’evitar els ultra-
processats. Si els podem preparar a casa, amb fruita triturada i
congelada, també millor. I una alternativa saludable són els io-
gurts gelats amb una base que sigui 100% iogurt natural. N’hi
ha als supermercats, diuen des de la UOC.

Vigila amb els gelats

Els gelats a base d’aigua, de llet o de nata tenen 
massa sucre: sol ser un 20% o un 30% del seu pes total

Les claus

Com menys ingredients tingui la composició 
d’un gelat, millor: hem d’evitar els ultraprocessats

Una alternativa saludable són els iogurts gelats 
amb una base que sigui 100% iogurt natural
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